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آقایمصطفوی،خیلیازمردمماسالهاستعنوانمدیر

تولیدرادرتیتراژفیلمهاوسریالهامشاهدهمیکنند،ولی

شـــایدندانندیکمدیرتولیدچهوظایفیبهعهدهدارد.

برایمامیگوییدوظایفحرفهاییکمدیرتولیدچیست؟

مدیرتولید، امین تهیه کننده است؛ یعنی بعد از تهیه کننده، نفر 

دوم یک فیلم محســـوب می شود. کسی است که تهیه کننده 

اســـتخدامش می کند برای انعقاد قراردادها و مدیریت پولی 

که او یا سرمایه گذار در اختیارش گذاشته و البته مدیریت کل 

پروژه. من همیشه می گویم که مدیرتولید، قلب یک فیلم است و 

برنامه ریز، مغز آن فیلم. یک جورهایی بدمن فیلم هم هست، چون 

مدیرتولید کسی است که باید در صورت لزوم گیر بدهد که کارت 

را درست انجام بده، چرا دیر آمدی، چرا خوب انجام ندادی و... .

انتخابعواملفیلمهمباشماســـتیافقطچانهزنیهاو

انعقادقراردادجزءمسئولیتهایتاناست؟

قطعا، من خودم در پروژه هایی که هستم، معمولا ورود می کنم و 

برایم خیلی مهم است که با چه کسی کار می کنیم؛ چه در مورد 

بازیگر و چه عوامل پشت دوربین، چون معتقدم فیلم خوب زمانی 

ســـاخته می شود که عوامل خوبی در راس آن فیلم باشند. در 

بعضی کارها جوری است که کارگردان مستقیم ورود می کند، 

اما ما قطعا تعامل داریم با تهیه کننده و کارگردان. 

باوررایجبرایناســـتکهتهیهکنندهیکپولمحدودی

دراختیارمدیرتولیدقرارمیدهدومیگویداینراتاپایان

پروژهبرسان.چنینچیزیواقعیتدارد؟

بله، عمدتا به همین شکل است. ما یک برآوردی به تهیه کننده 

یا ســـرمایه گذار اعلام می کنیم و مجبوریم براساس آن برآورد 

زمانی و مالی که داریم، کار را تا انتها پیش برده و تحویل دهیم. 

اینکـــهشـــنیدهمیشـــوددربرخـــیمواقـــع،بعضی

تهیهکننـــدگاندرصدیازپولراهمـــانابتدادرجیب

خودشانمیگذارندومابقیپولرابهمدیرتولیدمیدهند

تاپروژهراپیشببرد،درستاست؟

من چنین موضوعی را ندیده ام. ما تهیه کننده خوب، کم نداریم. 

تهیه کننده خوب، باســـواد و مولف بسیار زیادی داریم. من در 

کارهایی که کردم به چنین موضوعی برنخوردم. 

شماتجربهفعالیتدرتلویزیون،سینماوشبکهنمایش

خانگیرادارید.بحثیکهطیســـالهایاخیرحسابی

گلکرده،بحثپولهایمشکوکیاسرمایهکثیفاست

کهبالاخصدرسینماوشبکهنمایشخانگی،حسابیسر

وصداکرده.صادقانهبگوییدآیابهوجودچنینپولهاو

سرمایههاییاعتقاددارید؟

اول بایـــد تعریف کنیم که پول کثیف یعنی چه؟ من ســـریال 

 شهرزاد  را در خدمت آقای  محمد امامی  و فیلم  گینس  و  لامپ 

100  را هم در خدمت آقایان امامی، دلاویز و اســـدزاده بودم و 

می گویند که در این آثار پول کثیف وارد شـــده. من می گویم 

اول بایـــد پول کثیف را تعریف کنیم. من یک مصاحبه از آقای 

 داریوش ارجمند  خواندم که طی آن گفته بودند:  عوامل  شهرزاد  

بایـــد بیایند و پول هایی را که به عنوان دســـتمزد گرفته بودند 

برگردانند.  یا این جریانی که به وجود آمد که عوامل  شـــهرزاد  

باید بیایند و پول ها را پس بدهند و آقای ارجمند هم گفته اند 

که:  نمی دانید چه بریزوبپاشی بوده.  

من سر آن کار بودم، چه بریزوبپاشی بود؟ من حاضرم به عنوان 

کسی که قراردادها را با بازیگران، عوامل و حتی کارگردان منعقد 

کردم اعلام کنم چه کسی در آن پروژه رقم غیرمتعارف گرفته یا 

چه بریزوبپاشی انجام شده. ما متاسفانه به برخی کارها عادت 

کرده ایـــم؛ مثلا الان داریم با هم حـــرف می زنیم، پنج نفر هم 

نشسته اند؛ نفر اول می گوید مصطفوی خیلی آدم خوبی است، 

نفر دوم هم می گوید خیلی آدم خوب و نازنینی است و این دایره 

تعریف تا نفر پنجم می رود، بعد یک نفر می گوید من شنیدم این 

آدم خرده شیشه هم دارد، نفر دوم هم می گوید بله خرده شیشه 

دارد و پول من را خورده و همین ســـیکل تا نفر پنجم می رود و 

بزرگ تر می شود. این قضاوت ها از کجا می آید؟ آقای ارجمند 

شـــما به عنوان بزرگ تر و پیشکسوت، مگر سر سریال  شهرزاد  

حضور داشـــتید که می گویید بریزوبپاش بوده. من به عنوان 

مدیرتولید اگر می گویم چنین اتفاقی نیفتاده به این دلیل است 

که من آنجا کار کردم. اگر  هادی رضوی  به عنوان سرمایه گذار، 

اختلاس کرده یا پول مشکوک آورده یا هر چیز دیگری، هر کاری 

دوســـت دارند با او بکنند، ولی این چه پروپاگاندایی است که 

ایجاد شده؟ گفته اند عواملی که کار کرده اند باید پول هایشان 

را برگردانند. من برای چه باید برگردانم؟ الان شـــما دارید در 

روزنامه کار می کنید، ســـابقه مثلا 10 ساله هم دارید، من هم 

مثلا مدیرمسئول روزنامه هستم. حالا می آیند و می فهمند که 

من کلاهبردارم یا اختلاس گرم، حالا شما باید حقوق این همه 

سال را برگردانی؟ شما تلاش کردی و دستمزدت را هم گرفتی. 

بنابراین من می گویم اول باید ببینیم پول مشکوک چیست. ثانیا 

خیلی از همکاران و حتی بازیگرانی که متاسفانه علیه  محمد امامی  

حرف زدند، من خبر دارم که می آمدند دنبال امامی که کارشان را 

انجام دهد. کارگردانان و تهیه کنندگان می آمدند و می گفتند که 

سرمایه گذارشان  محمد امامی  باشد، ولی وقتی ایشان را گرفتند، 

همین ها کشـــیدند کنار و حتی برخی از آنها علیه او مصاحبه 

کردند. این نهایت بی معرفتی است. من می گویم  محمد امامی  

یک خطایی مرتکب شده، قانون وجود دارد، قوه قضائیه وجود 

دارد که رسیدگی می کند، ولی منی که تا دیروز جلوی این آدم 

دولا راست می شدم، چرا الان که او را گرفته اند، دارم او را می کوبم. 

واقعا دلم به درد می آید، چون دیدم کسانی که از کنار  محمد امامی  

وضع شان خوب شد و به لحاظ مالی و موقعیتی رشد کردند، ولی 

وقتی ایشان را گرفتند، بی محبتی کردند. 

ورود پول های مشـــکوک به شبکه نمایش خانگی را هم قبول 

ندارم. من  شهرزاد  را کار کردم، سریال های  گلشیفته ،  ممنوعه ، 

 هشتگ خاله سوسکه  و  هیولا  را کار کردم و در تمام این کارها، 

پول مشـــکوکی ندیدم. فکر می کنم بخشـــی از این قضایا از 

بی مهری همکارانی که تهیه کننده نما، بازیگرنما، کارگردان نما 

و منتقدنما هستند، صورت گرفته؛ کسانی که تاب و توان دیدن 

پیشرفت سریال را ندارند، وگرنه من لااقل به عنوان کسی که پنج 

تا سریال نمایش خانگی پرمخاطب کار کرده ام، پول مشکوک 

ندیده ام. خدا شاهد است که ندیده ام. 

شایدچونرقمواقعیهزینهکرداینسریالهابهراحتی

اعلامنشد،اینحساسیتهادرموردآنهاشکلگرفت.

اتفاقا بارها اعلام شـــد.  شـــهرزاد1  را نبودم، ولی فکر می کنم 

حدود 11میلیارد هزینه اش شـــد. فصل دوم هم حدود 14 تا 

15 میلیـــارد. اصلا چه لزومی دارد که هزینه ها اعلام شـــود؟ 

مگر این همه ارگان و شـــرکت کـــه در مملکت ما وجود دارند، 

هزینه های خود را اعلام می کنند؟ هزینه های تولید یک فیلم 

یا سریال، جزء اسرار آن کار است که نباید علنی شوند. در غیر 

این  صورت، شرکت ها، ادارات و نهادها هم باید هزینه ها و بودجه 

خود را اعلام کنند. نمی دانم چرا در مورد سینما و تلویزیون، این 

میزان حساسیت در مورد هزینه و بودجه وجود دارد. 

چونبحثدســـتمزدبازیگراناینسریالدهانبهدهان

چرخیدکهحاکیازرقمهایینجومیبود.

من مدیرتولید آن ســـریال بودم. نه آقای  شهاب حسینی ، نه 

خانم  ترانه علیدوستی  و نه هیچ یک از بازیگران آن سریال، رقم 

نامتعارفی نگرفتند. با توجه به ســـابقه آقای حسینی و خانم 

علیدوستی، رقم نامتعارفی پرداخت نشد. 

ببینید،درهمـــانفصلاولشـــهرزاد،زمزمهپولهای

مشـــکوکدراینسریالشنیدهورســـانهایشد.خب

تهیهکننـــدگانآنفصل،دونفربودند؛هادیرضویکه

دامادوزیربودومیشـــدحدسزدبهچهجاهاییوصل

است،امادرموردمحمدامامیشناختیاینچنینیوجود

نداشـــت.بالاخرهبایددیدامامیبهکجـــاوصلبودکه

توانستچنینسرمایهایرادرفیلمواردکند.

من چیزی در این رابطه نمی دانم. در رابطه با آقای رضوی باید 

بگویم که ایشان، یک درصدی سرمایه گذار بودند. در فصل دوم، 

صددرصد مالکیت متعلق به آقای امامی بود، ولی من مورد خارج 

از عرفی ندیدم که بگویم اینجا آقای امامی بریز و بپاش کرد یا 

اینجا پول نامتعارفی به کســـی داد یا قراردادی صوری بست. 

خدا شاهد است تمام عوامل فیلم، رقم های نرمالی گرفتند و 

هیچ کس رقم نامتعارفی در آن سریال نگرفت. 

آقایامامیدردادگاهمتهمشـــدبههزارمیلیاردکهگویا

بخشـــیازآنواردشهرزادشدهکهبااینهزینههاییکه

شمااعلاممیکنید،15میلیاردکهدرهزارمیلیاردرقمی

محسوبنمیشود.

من یک سوال دارم. فرض کنیم آقای امامی هزار میلیارد اختلاس 

کرده، واقعا ایشان باید هزار میلیارد برای  شهرزاد  هزینه کند؟ 

پس دوستان چرا باید چنین حرف هایی در مورد  شهرزاد  به زبان 

بیاورند؟ من در جایی شنیدم که حتی گفته اند برای  شهرزاد ، 

40 میلیارد خرج شده. پول دست من بود، کجا خرج شده؟

ازآن14تا15میلیاردهزینهفصلدومشهرزاد،چقدرش

دستمزدبازیگرانبوده؟

تقریبا یک سوم آن. البته تمام عوامل سریال  شهرزاد  با توجه به 

سختی کار، رقم متعارفی گرفتند. 

بعدازشهرزاد1،شهابحسینیوترانهعلیدوستیرفتند

سرکارفروشندهفرهادیکهشمادرآنفیلمهمبودید.

همانجابحثافزایشدســـتمزدبازیگرانکلیدخوردکه

خیلیهاگفتندبهدلیلشـــهرزاداست،چونبهایندو

بازیگررقمهایبالاییدادهوحالاایندوبهسینماآمدهو

برمبنایدستمزدشهرزاد،پولطلبمیکنند.قطعااین

موردراکهشنیدهاید؟

بله، این را شـــنیدم، ولی ارتباطی ندارد که ما بگوییم افزایش 

دستمزد بازیگران از  شهرزاد  شروع شد. تعداد بازیگران کم است 

و ما چهره جدید کم داریم. وقتی این حجم کار شـــروع شده، 

پس همه سر کار هستند و طرف به عنوان بازیگر مجبور است 

به پروژه ای که می خواهد بپیوندد یا دوســـت ندارد در آن پروژه 

حاضر شـــود رقم بالایی را اعلام کند و می آید یک رقمی اعلام 

می کند تا آن پروژه قبول کند، بنابراین بازیگران ما کم هستند 

و ربطی به این ندارد که  شهرزاد  را مقصر می کنند. 

اینفرمولیکهشمامیگویید،همیشهبوده،ولیهمیشه

ماافزایشدستمزدنداشتیم.

همیشه ما اینقدر تولیدات نداشتیم. شما ببینید در همین 

دو سال گذشته، حجم تولیدات شبکه نمایش خانگی چقدر 

بوده؟ زمانی که ما  شهرزاد  را شروع کردیم، چه سریالی وجود 

داشت؟ همین الان چهار، پنج سریال در حال فیلمبرداری 

هستند. وقتی ســـریالی حدود یک سال فیلمبرداری دارد 

و همزمان این میزان کار مشـــغول ضبط اســـت، خب همه 

بازیگران را با خودش می برد؛ یعنی ســـینما و شبکه نمایش 

خانگی فقر بازیگر پیدا می کنند و خودبه خود دســـتمزدها 

بالا می رود. 

یعنیبپذیریمتنهادلیلافزایشدستمزدبازیگرانهمین

مورداست؟

البته که تورم هم زیاد شده. صادقانه بگویم من معتقدم دلیل 

گران شدن دستمزد بازیگران، کمبود بازیگر است و اینکه من 

تهیه کننده، من مدیرتولید و من کارگردان، سراغ چهره جدید 

نمی رویم؛ یعنی سرمایه گذار دنبال این است که حتما چهار تا 

اسم داشته باشد، درحالی که من معتقدم اگر شما متن خوبی 

داشته باشی و کارگردانی ات خوب باشد، قطعا بازیگر در وهله 

بعدی اســـت، ولی وقتی اینها خوب نیستند و سرمایه گذار به 

دنبال این اســـت که در وهلـــه اول بازیگر بیاورد، خب همین 

اتفاق هم می افتد. 

حتیپوراندرخشندهدرجاییاعلامکردندبازیگریکه

تاپارســـال2۰۰میلیونمیگرفت،الانبایکمیلیاردو

2۰۰میلیونتومانهمراضینمیشـــودکارکند؛یعنی

افزایشدستمزدبازیگرانتااینمیزانوبااینضریباست؟

همه آنها این طور نیستند. بازیگری که 600، 700 می گرفته، 

الان یک میلیارد می گیرد. بازیگری که یک میلیارد می گرفته، 

الان یک میلیـــارد و 300 می گیرد. من صنعتی حرف می زنم 

و دوســـتان بازیگر همه برای من قابل احترام هستند، اما من 

معتقـــدم تعداد بازیگرانی که می توانند دســـتمزد میلیاردی 

طلب کنند، چهار یا پنج نفر بیشـــتر نیســـتند؛ به دلیل اینکه 

فیلم هایشان می فروشد. بازیگرانی که فیلم شان نمی فروشد و 

نمی توانند سرمایه را برگردانند، نمی توانند دستمزد میلیاردی 

طلب کنند. در همه جای دنیا هم همین است. 

خبپولمشـــکوکیعنیهمین.الانکـــدامبازیگرما

میفروشدکههمچناندارنددستمزدمیلیاردیمیگیرند.

شما ببینید فیلمی ساخته شد که حجم زیادی از سوپراستارها 

را در خود جای داد و حتی یک سوم هزینه فیلم را هم برنگرداند. 

من می دانم ســـرمایه گذار آن فیلم چه کســـی بوده، اما این را 

می دانم که قطعا اگر چنین فیلم هایی ســـاخته می شود و این 

حجم بازیگر در آن می آیند، اول از همه تصمیم سرمایه گذار و 

تهیه کننده اســـت. فکر می کنند با آوردن این حجم از بازیگر 

قطعا فیلم شان می فروشد، ولی این طور نیست. 

ایندرســـتاستکهگفتهمیشـــودرقمیکهبازیگران

میگیرنـــدبارقمیکهدرقراردادهایشـــانمیآید،یکی

نیست؟برخیبازیگرانرقمیبالاترازآنچهمیگیرند،در

قراردادهایشـــانمیآورندتادرکاربعدیبرمبنایهمان

رقم،دستمزدبگیرند.

من به عنوان یک حرفه ای که سال هاست در سینما کار می کنم 

تا حالا نشده با یک بازیگر دو قرارداد ببندم. اصلا این طور نبوده. 

چونآنهامالیاتنمیدهند،بنابراینشنیدهشدهکهبرخی

ازآنها،چنینترفندهاییراهمبهکارمیگیرند.

بازیگران و همه عوامل سینما موظف هستند قراردادهایشان را به 

اداره مالیات ارائه دهند و این گونه معاف می شوند، در حالی که 

اگر ارائه ندهند، مشمول مالیات می شوند. من موضوع قرارداد 

و چنین چیزی را تا حالا نشنیده ام، چون کسی که چنین کاری 

می کند، آدمی کاملا غیرحرفه ای است. 

یـــکبازیگرمیگویدمنازتو6۰۰میلیونمیگیرم،اما

تودرقراردادمبنویس8۰۰میلیون.مدیرتولیدکاربعدی

اینبازیگر،بهرقمقراردادقبلیاونگاهمیکند.مگرخود

شـــمابرمبنایهمینرقـــم،واردگفتوگویاولیهبایک

بازیگرنمیشوید؟

معمولا قرارداد قبلی و چیزی که وجود دارد و چیزی که بسیاری 

از بازیگران ما رعایت نمی کنند، عدم تفکیک میان فیلم هنری 

و فیلم تجاری است. شما وقتی فیلم هنری کار می کنی، قطعا 

باید دســـتمزدت با فیلم تجاری فرق کند، اما متاسفانه برخی 

بازیگران ما رعایت نمی کننـــد و قیمتی را که در فیلم تجاری 

می گیرند، در فیلم هنری طلب می کنند. 

قراردادقبلیراخودبازیگربهشمامیدهدکهبرمبنایآن

واردگفتوگوشوید؟

معمولا خود بازیگر اعلام می کند. جاهایی هم هست که ما از 

آنجاها استعلام می کنیم. 

یکسوالهمدرموردفیلمقسمکهاینروزهابهرویپرده

است،دارم؛درپیشتولیدعنوانشدکهاوج،سرمایهگذار

اینکاراســـتوباهمینعنوان،فیلمبرداریشروعشد.

حتیخبرنـــگارانوقتیدراثنایفیلمبـــرداریباپروژه

تماسمیگرفتند،گفتهمیشـــدکهماهنوزنمیتوانیم

بگوییماوجسرمایهگذاراستیانه.درنهایتهماوجکنار

گذاشـــتهشد.دربارهاینموضوعکهخیلیهمرسانهای

شد،توضیحمیدهید؟

ســـرمایه گذار این کار، در ابتدا اوج بود که بعدا کار را واگذار 

کرد به آقای  محســـن تنابنده  بـــا تهیه کنندگی جناب  جلیل 

شـــعبانی . کار را شروع کردیم و پیش رفتیم. از جایی قرار شد 

اوج دیگر با ما همکاری نداشـــته باشد، به دلیل آن چیزهایی 

که می خواستند و کارگردان زیر بار نرفت و اوج خیلی دوستانه 

رفت کنار و ســـرمایه، کاملا شخصی شد. مضاف بر اینکه اوج 

کنار کار بود و کار را رها نکرد و جوی کاملا دوستانه برقرار بود 

و فقط یک اختلاف سلیقه در فیلمنامه و نوع گرفتن میان آقای 

تنابنده و موسسه اوج مطرح بود که کاملا هم منطقی بود که 

خودشان با احترام کنار رفتند. 

درموردگلشـــیفته،نخستینموردیکهخیلیعجیب

میزد،حضورمهنازافشـــاردرقالبآننقشباآنگریم

بود،درحالیکهمیدانیمایشـــانخیلیسختچنین

نقشهاییرامیپسندند.مهنازافشارانتخاباولآقای

شعیبیبود؟چونشـــنیدهشدکهایشانبرایپذیرش

چنیننقشی،دستمزدبالاییطلبکردهبودند.

بگذاریـــد با جزئیات در این مورد صحبت کنم. خانم افشـــار 

نمی  خواستند در این سریال حضور داشته باشند به خاطر اینکه 

هم  زمان درگیر فیلم جیرانی و تئاتر  بینوایان  پارسایی بودند. یک 

روز من به همراه سرمایه  گذار و کارگردان به تالار وحدت رفتیم و 

ایشان را متقاعد کردیم که بیاید. وی گفت من به لحاظ زمانی 

نمی  توانم و شـــرایطم طوری است که گرفتارم. ما گفتیم تمام 

این شـــرایط را به جان می  خریم و دوست داریم که شما باشی 

و ســـرمایه  گذار هم اصرار داشت که ایشان باشد. خانم افشار 

آمد و حتی یک جایی خارج از قرارداد هم با ما همکاری کرد. 

این چیزی که می  گویند دستمزد میلیاردی گرفته، من به شما 

اعلام می  کنم که هرگز چنین چیزی نبوده است. ایشان تقریبا 

چهار ماه کار کردند. 

شـــمادرحالیصحبتازهمکاریجانانهمهنازافشـــار

میکنیدکهبرخیرســـانهها،همانزمان،ازکارشکنی

ایشـــانگزارشدادنـــد.اینکهفشـــارواردکردندکهنام

گلشیفتهبایدرویفیلمنامهگذاشتهشود،اینکهایشان

درمحتوااثرگذاشتندو...

من خیلی صادقانه عنوان کنم که در رابطه با اسم  گلشیفته ، 

شرط افشار این بود. گفت من زمانی می  آیم که اسم  گلشیفته ، 

اسم کاراکتری باشد که من بازی می  کنم. این مال زمانی بود 

که ایشان هنوز جلوی دوربین نرفته بودند که ما هم پذیرفتیم. 

اسمی که ایشان قرار بود در سریال بازی کنند، اسم دیگری بود؛ 

ایشان گفت من به شرطی می  آیم که اسم کاراکترم  گلشیفته  

شود. یک پیشنهاد بود که ما می  توانستیم بپذیریم یا نپذیریم 

پس تحمیلی در کار نبود آن هم قبل از اینکه قرارداد ببندند. 

ایشان اصلا بی  نظمی نداشت. روز اولی که آمد، مدام می  گفت 

من گرفتارم و هر لحظه می گفت، باید بروم ســـر فیلمبرداری، 

تئاتر دارم و... همه اینها را گفته بودند. ایشان خیلی حرفه  ای 

آمدنـــد و خیلی حرفه  ای هم رفتنـــد. در پایان فیلمنامه هم 

دخالتی نداشتند. 

وقتیبنرهایشهریگلشیفتهدراتوبانهانصبشد،در

کمالتعجب،هیچعکسیازمهنازافشاردرآنبهچشم

نمیخورد.همانزمانایشـــانگفتندایناتفاقحاصل

اتفاقهایغیرسینماییاستکههمینقضیه،شائبهها

رادرمورددرگیریایشانباگروهتقویتکرد.

هیچ درگیری داخل گروه اتفاق نیفتاد. یک زمانی ارشاد اعلام 

کرد که تصویر ایشان نباشد، بعد رفتیم صحبت کردیم و حل 

شد و تصویر ایشان آمد. 

هزینـــهتولیداینکارکهگفتهمیشـــدبالابودراقبول

دارید؟

نه، اصلا بالا نبود. 

شمادرسهکارشاخصاینسالهایشبکهنمایشخانگی

حضورداشتید:شهرزاد،گلشـــیفتهوهیولا.بالاترین

هزینهمتعلقبهکدامیکازاینکارهابود؟

قطعا  شهرزاد . 

چرا؟

چون شـــهرزاد کاری تاریخی بود و به لحاظ شـــوتینگ، کار 

طولانی مدت بود. 

همیـــندیگر.ببینیدهمهمیدانندکهشـــهرزاد3،آن

وضعیتوکثرتمخاطبانشـــهرزاد1رانداشت.اصرار

کارگردانانوبرخیبازیگرانبرادامهاینسریالتافصل

سوموحتیدودلیفتحیتاهمیناواخرمبنیبرساخت

شهرزاد4،اینهاآستانهحساسیتهارابالابرد.سریالی

کهافتمخاطبپیداکردهچرابایدتااینمیزاناصراراز

سویعواملبرایساختمواجهشود.

اصلا قرار نبود فصل چهارمی برای این سریال ساخته شود. از 

ابتدا هم قرار نبود. بین فصل 1 و 2 فاصله افتاد )نزدیک یک 

ســـال( ولی فصل 2 و 3 فقط در توزیعش فاصله افتاد و برای 

ضبطش تنها دو، سه هفته فاصله بود. 

بحثیکهدرهمینگیروداررخداد،مطالبهمردمیبود.

وقتیبحثاختلاسازصندوقذخیرهفرهنگیانمطرح

شـــد،بسیاریازمردمزیرپســـتهایشبکهاجتماعی

بازیگرانکامنتمیگذاشـــتندکهحالابامسجلشدن

ایناتفـــاق،یابیاموضعگیریکنیادســـتمزدهایترا

پسبـــدهیاحتیاصلادرفصلجدیدبازینکن.شـــما

بهعنوانیکعضواینسریال،چهموضعیدربرابراین

اعتراضهاداری؟

من اصلا این شکل اعتراض را وارد نمی  بینم. شما گفتید محمد 

امامی هزار میلیارد اختلاس کرده، سخنگوی قوه قضائیه چه 

زمانـــی اعلام کردند که این هزار میلیـــارد از صندوق ذخیره 

فرهنگیان است؟ چه زمانی اعلام کردند که سریال شهرزاد با 

پول صندوق ذخیره فرهنگیان ساخته شده؟ در هزار میلیارد، 

15 میلیارد، رقمی محســـوب می  شود؟ فرض بر اینکه اصلا 

این اتفاق افتاده، خانم علیدوستی یا آقایان کیانیان، فتحی، 

حسینی و... چرا باید دستمزدی که گرفته  اند را پس بدهند؟ 

مگر ما کار نکردیم؟ همین همکاران ما قضاوت می  کنند و به این 

اتفاق دامن می  زنند. من به عنوان مدیرتولید، داریوش ارجمند 

را به مناظره دعوت می  کنم، بنشـــیند مقابل من و بگوید کجا 

بریـــز و بپاش بوده. کجا ما پول الکی به بازیگری دادیم؟ کجا 

فتحی به عنوان کارگردان پول الکی گرفته؟ بنشینیم صحبت 

کنیم و خودتان قضاوتمان را منعکس کنید. بخش عمده ظهور 

این حساسیت  ها، تقصیر همکاران ماست. من تهیه  کننده  ای 

را دیـــدم که بعدها به محمد امامی بد و بیراه گفت. اما همین 

تهیه  کننده، پسری را آورد و توانست یک میلیارد و 800 میلیون 

پول از او بگیرد تا فیلمی را تهیه کند. ایشان هم از دستمزد و 

هم از درصد برداشـــت. برای آن پسر مجوز کارگردانی و پروانه 

ســـاخت گرفت. دو بازیگر گذاشت کنار آن پسر و تیم را جمع 

کرد. فیلم هم نفروخت. این یکی از بدترین پولشـــویی  های 

سینما بود. حالا این آدم گناهش بیشتر است یا اینکه می  گویند 

محمد امامی پولشـــویی کرده اســـت؟ به پیر، به پیغمبر من 

بازیگران، تهیه کننـــدگان و کارگردانانی را دیده  ام که قبل از 

اینکه محمد امامی بازداشـــت شود، التماس می  کردند که با 

او دیداری داشته باشند. بعد تا ایشان را گرفتند، همه شروع 

کردند به زدن این آدم. 

حساســـیتهارویکارمحمدامامیبیشـــتررویرقم

دســـتمزدهامعطوفبود.گفتنرقمهااخلاقینیست

ولیحدودیبگوییدکهمثلاباتوجهبهآنتایمکاری،آیا

بازیگرانرقمبیشتریمیگرفتند؟

مثلا شـــما فرض کنید بازیگری که در فیلم ســـینمایی  100 

میلیون می  گرفته ، در این پروژه 80 میلیون گرفته، یعنی زیاد 

گرفتـــه؟ بله، اگر در فیلم می  گرفته 100 میلیون و اینجا از ما 

می  گرفته 500 میلیون، این بریز و بپاش بود. واقعا هیچ بریز 

و بپاشی نبوده؛ خدا را شاهد می  گیرم که نبوده. من می  دانم 

که فلان منتقد اصلا در جریان ســـریال شهرزاد نیست، بعد 

می  آید می  گوید آقا نمی  دانی چه بریز و بپاشی بود. کجا بریز 

و بپاش بوده؟ آخر یک نفر نیست بیاید بگوید این بریز و بپاشی 

که می  گوید، کجا بوده؟

میگویمکهبیشترشمعطوفبهدستمزدبازیگراناست.

ببینید شهاب حسینی که نخل طلا گرفته و بازیگری جهانی 

است، چقدر باید سر آن کار بگیرد؟ آقای حسینی که 80 درصد 

بار سریال به دوش ایشان است و به خاطر حضور در این کار، 

چندین پیشنهاد سینمایی را هم رد کرد، چقدر باید بگیرد؟ 

اینطورکهشمامیگویید،ماهی5۰۰میلیونهمنگرفته.

خدا را شـــاهد می  گیرم که این میزان نگرفته است. تماشاگر 

بیشتر به خاطر حسینی و علیدوستی دارد این سریال را دنبال 

می کند. زمانی می  شـــود بریز و بپاش که حسینی در فیلمی 

بگیـــرد 10 هزار تومان اما اینجـــا بیاید بگوید 50 هزار تومان 

می گیرم. این می  شود غیرمتعارف. 

پساگرغیرمتعارفنبودچرازمانیکهگفتهشدآقایانو

خانمهایبازیگر،آقایفتحیچرادربرابرایناختلاسی

کهشدهموضعینمیگیرید،آنهابازبیتفاوتبودند؟

آخر چه موضعی؟ مگر ما قوه قضائیه هستیم که موضع بگیریم؟ 

ما چه کاره هستیم که موضع بگیریم؟ به ما چه ربطی دارد که 

اختلاس کرده؟ مگر هزار میلیارد را آورده در شهرزاد؟ بخشی از 

آن را در این سریال آورده. بعدش هم اینکه چه کسی می داند 

این اختلاس کرده؟ چه چیزی ثابت شده بود؟ اصلا ثابت شده، 

جرم هم تفهیم و همه چیز هم مشخص شده مگر ما قوه قضائیه 

هستیم؟ ما پرسنل آن پروژه بودیم، کار کردیم و دستمزدمان را 

گرفتیم. بعد مگر ما باید به آدم  ها جواب بدهیم؟ که آقا موضع 

ما این اســـت که محمد امامی را محکوم می  کنیم. نه، محمد 

امامی به ما بدی نکرده. من به عنوان کســـی که نزدیک  ترین 

شخص به محمد امامی بودم، اعلام می  کنم محمد امامی، یکی 

از سالم ترین، انسان  ترین، مومن  ترین و درست  ترین آدم هایی 

بود که من در این سینما با او کار کردم. 

ازچهنظرمیگویید؟

از هر نظر. حالا هر کاری کرده، ولو اگر اختلاس کرده، مربوط 

به خودش است، به من ارتباطی ندارد. پول آدم  ها را به موقع 

می  داد، نمازش ترک نمی  شد، اولین جمله  اش این بود که در 

پروژه، دل کســـی نشکند. شما بروید از تک  تک عوامل پروژه 

شهرزاد بپرسید آیا کسی از محمد امامی ناراضی است؟ نهایت 

بی  انصافی اســـت که علیه او حرف  هایی مطرح می  شود. من 

چنـــد وقت پیش برای فیلم  ملاقات با جادوگر  به قشـــم رفته 

بودم ، ســـوار ماشینی شدم، راننده به من گفت خدا پدر بابک 

زنجانـــی را بیامرزد. گفتم چرا؟ گفت ما اینجا کار می کردیم و 

کلی هوای ما را داشت. اشکال ندارد، اختلاس کرده ولی یک 

کار فرهنگی ایجاد کرده. 

بهلحاظحرفـــهای،محمدامامی،وظایفتهیهکنندگی

رابهدرســـتیمیدانســـتیافقطپولراتزریقمیکردو

رتقوفتقکارهابهعهدهشماوکارگردانبود؟

آقای امامی خیلی انســـان باهوشی است. شما الان کارنامه 

کاری ایشـــان را مرور کنید، فیلم  ها و سریال  هایی که ایشان 

به عنوان تهیه کننده و سرمایه  گذار حضور داشته، همه موفق 

بودند. اتفاقا ایشان خیلی نظر درباره کار داشتند. فیلمنامه 

را می  خواندند و نظر روی فیلمنامه داشتند. نبض مخاطب و 

تماشـــاگر را می  شناختند و می دانستند که در چه کاری باید 

سرمایه  گذاری کنند. 

بههیولابرســـیمواینکـــهمهرانمدیـــریدرچندکار

اخیرخود،بااولمارکتهمکارمیکندوبازهمشـــائبه

هزینههایبالاشنیدهمیشـــودواینکهاصولامدیری،

وقتیبهعنوانبازیگرهمدرپروژهایکارمیکند،بازیگر

گرانیاست.ایندوموضوع،تاچهاندازهدرستاست؟

بحث بریز و بپاش که اصلا مطرح نیست. ضمن اینکه مهران 

مدیری چرا نباید گران باشـــد؟ ســـینمای مـــا چند تا مهران 

مدیری، شهاب حسینی و ترانه علیدوستی دارد؟ اینها زحمت 

کشیده  اند. چرا نباید دســـتمزد میلیاردی بگیرند؟ البته من 

زمانی به هیولا اضافه شدم که پروژه کلید خورده بود، ولی اینجا 

هم می  دانم هیچ بریز و بپاشی صورت نگرفته است. 

هزینهتولیدهیولارامیتوانیداعلامکنید؟

نمی  توانم بگویم. فیلمبـــرداری 6 ماه به طول انجامید، ولی 

بدانید هزینه این ســـریال، تقریبا از شهرزاد سال 95 پایین  تر 

بوده است. 

کلامهرانمدیریهنرمندعجیبیاست.ازیکسوبازیگر

خیلیگرانیاســـتوازسویدیگر،بهشدتاهلتعامل

استودراینسالهاباوضعیتتلویزیون،هموارهسازگار

بودهوحتیدرسالهاییکهبحثاسپانسرمطرحنبود،

باآنهاهمکاریداشتهاست.

آقای مدیری، انسان به شدت نازنینی است. ایشان به عنوان 

یک آرتیست دغدغه  مند، اولین چیزی که برایشان مهم است، 

کار خوب است. چرا ایشان آدم موفقی است؟ اگر دنبال پول 

بودند که خود من به ایشان زنگ زدم برای کاری که گفتند نه، 

من دنبال کار خوبم. ایشـــان دنبال کار خوب است، ولی اگر 

دنبـــال پول بود که تندتند کار می  کرد. چرا کم کار می  کند؟ 

چون دنبال پول نیست. آدمی که دنبال پول است، پشت سر 

هم کار می  کند. 

باحســـنمصطفویحرفبزنیوازدســـتمزدبازیگران

نپرسی،خیلیعجیباست.بهمابگوییددروضعکنونی

سینماکهدستمزدهاافزایشیافته،چندبازیگرمیلیاردی

داریم؟

چند بازیگر هستند که دستمزد و سهمی از فروش می  خواهند 

مثـــلا بین 5 تـــا 10 درصد که البته تقریبا تمـــام آن فیلم  ها 

می  فروشند؛ ولی آنهایی که دستمزد ثابت میلیاردی می  گیرند، 

حدود پنج نفر هستند. 

بحثیکهدرهالیوودهممطرحاســـتودرسینمایما

همهمینطورایناســـتکهبازیگرانزن،کمترازمردها

دستمزدمیگیرند.ایناختلافدستمزددرسینمایما

خیلیفاحشاست؟

مثلا به اندازه یک چهارم دســـتمزد مردها نیســـت، ولی بله، 

خانم  ها دستمزد پایین  تری می  گیرند. مثلا اگر بازیگر زن و مرد 

در درامی یک اندازه نقش داشـــته باشند، اگر بازیگر مرد یک 

میلیارد بگیرد، بازیگر زن 700 میلیون می  گیرد. 

بازیگرزنگرانهمداریم؟

بازیگر زن میلیاردی نداریم، اما بازیگر زن گران حدود چهار، 

پنج نفر داریم. 

آقـــایمصطفویشـــمادرحالحاضروبـــاهزینهتولید

امروز،اگربخواهیدیکدرامشهرینرمالبسازید،چقدر

سرمایهنیازاست؟

اگر بخواهید فیلمی نرمال بسازید که شوتینگ آن 45 جلسه 

باشد و بازیگران معمولی خوب بگذارید، حداقل چهار تا پنج 

میلیارد سرمایه نیاز است. 

ازاینمیزان،چقدرشپولدستمزدبازیگرانمیشود؟

مثلا دو، ســـه بازیگر بیاورید، باید 1/5 تا دو میلیارد بگذارید 

برای بازیگر. 

شمانوروزامسال،ســـریالپرمخاطبنون.خرابهروی

آنتنداشـــتیدکهپساز9سالغیبتدرتلویزیون،یک

انتخابدرستازسویشمابود.درفصلدوماینسریال

همحضوردارید؟

خیر. 

چرا؟

به دلیل پول ندادن تلویزیون. خیلی جالب است که تلویزیون 

آمد از ما تقدیر هم کرد ولی برای اینکه بدانید، بد نیست که هنوز 

هزینه فصل اول  نون. خ  را با ما تسویه نکرده اند و می  خواهند 

فصل دوم آن را شروع کنند. من و فرجی از جیب خودمان پول 

گذاشتیم و به لطف خداوند، ما یکم به یکم هر ماه، پول تمام 

عوامل را دادیم و قبل از اینکه فیلمبرداری کار تمام شود، با همه 

عوامل تسویه کردیم و هیچ کس طلبکار نماند، ولی متاسفانه 

تلویزیون قدر تهیه  کننده  هایی مانند فرجی را نمی  داند. من 

به خـــودم گفتم برای چه باید از جیبم خرج کنم و هیچ پولی 

به عنوان مجری طرح و جانشـــین تهیه  کننده دریافت نکنم و 

تازه چهار، پنج ماه بعد، اصل پولم را بگیرم. شما فکر کن من 

اســـفند ماه پولـــی را دادم و مرداد ماه، همان رقم را گرفتم. آن 

رقم اگر 10 هزار تومان بود با توجه به تورم موجود به پنج هزار 

تومان تبدیل شد. در تلویزیون تهیه  کنندگانی باید کار کنند که 

سری  سازی می  کنند و با هر قسمتش، کار 6 ماهه را در چهار 

ماه جمع می کنند، روزی20 ســـاعت از عوامل کار می  کشند 

بعد هر یک فصلی که می  سازند می روند ملک می  خرند. این 

تهیه  کنندگان تا پنج ســـال پیش چیزی نداشـــتند، اما الان 

همه چیز دارند چون عوامل کار را استثمار کردند و برای خود 

دارایی فراوان دست و پا کردند. چطور است که فرامرز قریبیان 

با این میزان سابقه به اندازه این تهیه  کنندگان دارایی ندارد؟ 

تهیه  کنندگان تلویزیون از کجا وضع شـــان به این اندازه خوب 

شده؟ تلویزیون برای اینها خوب است برای من که می  خواهم 

نرمال کار کنم و عواملم روزی 12 ساعت کار کنند و دستمزدها 

اول هر ماه پرداخت شود، خوب نیست. 

انگاردلپریازتلویزیوندارید.

تلویزیون نزدیک به 45 هزار پرســـنل دارد و یکی از دلایل پول 

نداشـــتن آن، این است که باید هزینه  های جاری این پرسنل 

اضافی را فراهم کند. شما ببینید  بی  بی  سی  کلا هزار نفر پرسنل 

دارد یا  من و تو  کمتر از 50 نفر نیرو دارد، چرا تلویزیون ما باید 

تا این میزان پرسنل اضافی داشته باشد؟ 

وصحبتپایانیشما؟

من در ســـینما مدیون دو نفر هستم:  مهدی فخیم  زاده  چون 

خیلـــی از او یاد گرفتم و  اصغر فرهادی  که بعد از کار کردن با 

ایشان، اتفاق  های بســـیار خوبی در زندگی کاری من افتاد. 

مدیرتولید یک فیلم، اولین نفری اســـت که وارد کار می  شود 

و آخرین نفری اســـت که خارج می  شـــود. ما از سوی برخی 

تهیه  کنندگان، خوش استقبال و بد بدرقه هستیم. ما مدیرتولید 

باسابقه یا حتی عوامل تولید داریم که هر جا می  روند، کسی 

تحویل شان نمی  گیرد، اما بازیگری که تازه چند ماه است شروع 

کرده، مورد استقبال قرار می  گیرند. چیزی که وجود دارد این 

است که اگر بخواهیم با همین روال و با این دستمزدهایی که 

الان وجود دارد، پیش برویم، فکر می  کنم تا سال دیگر، سینمای 

ایران تعطیل می  شود. دلیلش این است که من وقتی می  خواهم 

فیلمی را تهیه کنم، باید چهار تا پنج میلیارد هزینه کنم. وقتی 

این مقدار هزینه می  کنم فیلم باید 12 تا 15 میلیارد بفروشد تا 

اصل پول من برگردد و وقتی من بخواهم یک فیلم اجتماعی 

یا هنری بسازم یقینا اصل پول من برنمی  گردد و مجبورم بروم 

کارهای کمدی و کارهایی بســـازم که شاید با تفکر و روحیات 

شخص من سازگار نیست و متاسفانه این طوری سینما به قهقرا 

می رود. به نظر من سینمای ما ورشکسته است. چیزی که در 

مورد دستمزدها تاکید می  کنم و در همه جای دنیا هم این اصل 

وجود دارد، این است که بازیگری می  تواند دستمزد بالا طلب 

کند که فیلم اخیرش نه تنها پول خودش را درآورده باشد، بلکه 

به خاطر حضور آن بازیگر، یک سودی هم کرده باشد. خارج از 

این قاعده هر بازیگری که طلب دستمزد اضافه می  کند، اشتباه 

است. متاسفانه این اصل توسط کارگردانان، تهیه  کنندگان و 

مدیرتولیدهای مان رعایت نمی  شود و سرمایه  گذاران مان هم 

دنبال عکس یادگاری گرفتن با بازیگران هستند.  

دردهه7۰،باپایپیادهفاصلهمیانخزانهتایوسفآبادراطیمیکردتابهتمرینتئاتربرود؛همانسالهاییکهبرایزندگیاش

حتیدستفروشیهممیکردودرآژانسمشغولبهکاربود.اماچرخروزگارچرخیدواینعشقسینماکهباعکسنمکیفخیمزاده

زندگیمیکردوآرزویشبودیکباراوراببیند،باویبههمکاریپرداخت.درادامهپلههایترقیرابیشترطیکرد؛ازبازیگریتئاتر

آغازکردوبهکارگردانیتئاتررســـید.چندفیلمکوتاهســـاختودرنهایتباوجوداینکهفارغالتحصیلفیلمسازیبود،ناخواسته

واردتولیدشد.حسنمصطفویامروزبرایخودشبرندیاست.تنهامدیرتولیدسینمایایراناستکهدوفیلماسکاریدرکارنامهخوددارد.آثارنامآشنایبسیاریدر

کارنامهدارد؛جدایینادرازســـیمین،فروشـــنده،گناهکاران،لامپ1۰۰،گینس،قســـم،شهرزاد،گلشیفته،هیولاو...والبتههمکاریباکارگردانانشهیریچونفرامرز

قریبیان،اصغرفرهادی،مهدیفخیمزاده،حســـنفتحی،بهمنقبادی،بهرامبهرامیان،محمدحســـینلطیفی،محســـنتنابنده،سعیدآقاخانیونیکیکریمی.همین

تنوعکاریسببشدهرابطهبسیارخوبیبابدنهسینماداشتهباشدوحتیبرایاحقاقحقآنهاازمنفعتخودبزندتاجاییکهبهدلیلنوعبرخوردکارگردانیمشهوربا

نیرویخدماتی،قیدآناثررازدهوترجیحمیدهددرآنکارحضورنداشـــتهباشـــد.تماماینروحیاتوالبتهســـابقهکاردرآثارمهماینسالهاسببشدهسراغاوبرویم،

سوالاتیصریحبپرسیموپاسخهاییروشندریافتکنیم.درادامهشمارابهمطالعهاینگفتوگویپرازجزئیاتدعوتمیکنیم.

مجتبی اردشیری
روزنامهنگار

درگفتوگوی»فرهیختگان«باحسنمصطفویمدیرتولیدسینماوشبکهنمایشخانگیمطرحشد

باایندستمزدها،سینماسالبعدتعطیلمیشود
ورودپولهایمشکوکبهشبکهنمایشخانگیراقبولندارم

از همـــان ایامـــی کـــه 

ســـریال  اول  فصـــل 

 شهرزاد  پخش می شد، 

زمزمه هایی راجع به آلوده 

بودن پول های ســـرمایه گذاری شـــده در این پروژه، بلند بود و 

همین اعتراضات بســـیاری از فعالان مجازی را در این خصوص 

برانگیخت. این البته قابل انکار نیســـت که افکار عمومی مردم 

ایـــران در آن ایـــام به اندازه امروز روی موضـــوع ورود پول های 

مشکوک به ســـینما حســـاس نبود اما بودند کسانی که روی 

این موضوع انگشت گذاشـــتند و صدایشان را با هر ابزاری که 

می شد پژواک دادند. مساله اینجاست که عوامل سریال  شهرزاد  

نمی توانند امروز بگویند که ما از ورود پول های آلوده به این پروژه 

بی اطلاع بوده ایم و در این خصوص تقصیری متوجه ما نیست. 

هنرپیشه های این مجموعه از جمله رضا کیانیان، شهاب حسینی 

و ترانه علیدوستی؛ به طور مشخص وارد صحنه شدند و در فضای 

مجازی از  شهرزاد  در برابر اتهام ورود پول های آلوده دفاع کردند. 

پس از برگزاری دادگاه های بانک سرمایه و محکومیت افرادی از 

قبیـــل هادی رضوی که همراه محمد امامی، تهیه کننده بخش 

اول سریال شـــهرزاد بود، دیگر جای شک و شبهه ای در آلوده 

بودن پول هایی که به این سریال وارد شده اند باقی نمی ماند.

پنجم خردادماه ســـال 1398 بود کـــه روزنامه  فرهیختگان  

گزارشـــی درباره لزوم بازگرداندن دســـتمزد بازیگرانی که در 

پروژه های مشکوک شرکت کرده اند، منتشر کرد. در این گزارش 

نظر دو وکیل و حقوقدان درج شـــده بود. پس از آن بعضی از 

بازیگران  شـــهرزاد  واکنش هایی نشـــان دادند که به وضوح و 

بدون ترس از افتادن در دام قضاوت های شـــتابزده، می شـــد 

آنها را گستاخانه خواند. آنها گفتند  هر پولی گرفتند حق شان 

بوده و مگر کســـی می دانسته اســـت پول پروژه ها مشکوک 

بوده اند؟ بله همه می دانســـتند و بازیگران مجموعه هم بهتر 

از بقیه مطلع بودند. آیا این هنرپیشـــه های  شهرزاد  نبودند که 

پاســـخ کمپین های فضای مجازی در اعتراض به منابع مالی 

پروژه شـــان را می دادند؟ گفت وگو با مدیر تولید پروژه هایی از 

قبیل  شـــهرزاد ،  گلشـــیفته  و  هیولا  در شبکه نمایش خانگی و 

فیلم هایی مثل گینس ،  جدایی نادر از سیمین ،  فروشنده ،  قسم ، 

 لامپ 100  و... در ســـینما، شاید خیلی بهتر نشان بدهد که 

اصل ماجرا چیست. مسلم است کسی که از این پول ها بهره و 

منفعتی نصیبش شده باشد، به هیچ وجه با منطق و استدلال 

و بـــه اصطلاح معروف با  دودوتا چهارتا  زیر بار نخواهد رفت که 

مشـــکلی در کار اســـت و منابع مالی پروژه، قانونی و مشروع 

نیســـتند. مصطفوی در گفت وگویی که در ادامه می خوانید 

چنان دفاعی از محمد امامی کرده که انگار نه انگار او حتی قبل 

از آمدنش به دادگاه و قرائت کیفرخواســـت مربوطه، بارها طی 

اظهارات متهمان و محکومان قبلی، به عنوان چهره ای دارای 

فساد گسترده مالی معرفی شده است. مصطفوی به جای اینکه 

جواب استدلال حقوقدان ها را بدهد که با ارجاع به مواد قانونی 

گفته بودند عوامل شهرزاد باید پول شان را پس بدهند، داریوش 

ارجمند را به خاطر تکرار این حرف به مناظره دعوت می کند و 

در قسمت دیگری از صحبت هایش بارها تاکید کرده که افراد 

زیـــادی در حق محمد امامی بی معرفتی کرده اند. مصطفوی 

می گوید:  وقتی امامی پول داشت و در صحنه  حاضر بود، همه 

این افراد پیگیر بودند که با او کار کنند اما حالا که به مشـــکل 

خـــورده، دارند محکومش می کنند.  این ادبیات تنها می تواند 

از ذهنیتی برخاســـته باشد که سینمای ایران را با یک سازمان 

مافیایی یکی می داند و بر روابط خانوادگی درون مافیا و لزوم 

وفاداری به تشکیلات، به هر قیمتی، تاکید می کند. مصطفوی 

قبل از همه این احتجاجات، ابتدا در قالب پرسشی، چنان که 

خواسته باشد ماهیت اعتراض ها به منابع مالی  شهرزاد  را زیر 

سوال ببرد، می گوید:  باید مشخص شود که پول مشکوک یعنی 

چه؟!  این بی معنی ترین حرف ممکن است. آیا کسی که این را 

می پرسد، تعریفی علمی تر از بقیه اقتصاددان های دنیا راجع به 

پول آلوده و مشکوک ســـراغ دارد که طبق آن می شود محمد 

امامی را از دایره شمول چنین احکامی خارج کرد؟ پول آلوده 

در ســـینما یعنی خود محمد امامی و این شـــخصیت خودش 

یک نمونه مثال زدنی برای چنین مواردی اســـت و وقتی دیده 

می شود که شخصی همچنان به طور علنی و تمام قد از او دفاع 

می کند، باید نتیجه گرفت که همه جا این منطق و اســـتدلال 

نیست که بن مایه اظهارات افراد را تشکیل می دهد، بلکه تامین 

یا تهدید منافع افراد ممکن اســـت باعث شود آنها تا مرز انکار 

بدیهی ترین گزاره های منطقی هم پیش بروند. از اینجا به بعد 

است که افکار عمومی دیگر توان انجام کاری را ندارند. امروز 

هرکس که می خواست بفهمد، این را فهمیده است که بخش 

قابل توجهی از ســـینمای ایران به پول های آلوده و غیرقانونی 

آلوده شده است و محمد امامی، به طور اخص، شاخص ترین 

نمونه رفتارهای کلان غیرقانونی در این خصوص است. دیگر 

بیشتر از این نمی شود با تاکید بر اهرم فشار توسط افکار عمومی 

کار را پیش برد و حالا ماجرا به هســـته ســـخت خود رسیده که 

افرادی از قبیل مصطفوی با درجات مختلفی از ریز و درشـــتی 

هستند؛ کسانی که اگر لازم باشد زیر بار رنگ  سفید ماست هم 

نمی روند و گرنه باید اموال و جایگاه های به ناحق یافته را پس 

بدهند. از اینجا به بعد نوبت قانون است.

میلاد جلیل زاده
روزنامهنگار

درنقداظهاراتمدیرتولید»شهرزاد«

یعنینمیدانیدپولمشکوکیعنیچه؟
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